
کسی های اینترنتی هر شهر   مجوز تا
باید به عهده شهرداری باشد

رئیس شورای شهر تهران گفت: در چهارراه هایمان کمبود 
کسی ها؛ البته وضعیت  دوربین داریم چه برسد به درون تا
دوربین های شهر رو به بهبود است و خریداری شده اند و 
به تدریج نصب می شوند. به گزارش ایسنا، مهدی چمران 
در جلسه دیروز )یکشنبه( شورای شهر تهران اظهار کرد: 
در ابتدای جلسه لایحه اعطای مجوز به شهرداری تهران 
ج کردن اموال منقول و مستعمل تحویلی  جهت از رده خار
به ارگان ها، دستگاه های دولتی، مؤسسات عمومی و عام 
گهانی و سایر موارد مشابه  المنفعه، شهرهای دچار حوادث نا
بررسی خواهد شد. در ادامه لایحه اصلاحیه مصوبه تعیین 
کز خدماتی همگانی خرید و  بهای خدمات استفاده از مرا
فروش خودرو شهرداری تهران و سپس لایحه بازنگری و اصلاح 
فرآیند صدور پروانه و گواهی های ساختمانی مورد بررسی قرار 

می گیرند. 
کسی های  کسی های اینترنتی و تا وی درباره وضعیت تا
شخصی و نظارت بر آن ها گفت: در سال های گذشته این 
موضوع را مطرح کردیم؛ اتفاق اخیر به واسطه یک مسافرکش 
کسی داران زیر مجموعه شرکت  خ داد. تا ک شهرستان ر پلا
کسیرانی پرونده دارند و شناسایی شده اند اما مساله این  تا
است که هر کسی با یک وابستگی یا ثبت نام در یک شرکت 
، شروع به مسافرکشی می کند. شورای شهر هیچگونه  دیگر
اجازه ای در این خصوص نداده است. ما نامه ای به وزارت 
کشور دادیم که دستور شما خلاف قانون است و شورای شهر 
گوار را شاهد  باید در این مساله نظارت کند. حالا این اتفاق نا
ک شهرستانی ها در محدوده  گفتیم پلا هستیم؛ یک بار 
ح ترافیک با محدودیت مواجه باشند اما اجازه ندادند.  طر
وی ادامه داد: اجازه ای به شرکت ها داده اند که مجوز صادر 
کنند و ارقام مالی زیادی به آن ها تعلق می گیرد اما رانندگان 
شناسایی درستی نشدند و تعهدی به کسی ندارند. چندین 
بار نامه نوشتیم و تماس گرفتیم که این ها ساماندهی شوند 
چرا که زیر نظر هیچ جا نیستند. صنفی درست کرده اند و 
صنف به آن ها این اجازه را داده است؛ وزارت کشور هم به 
عنوان مسئول اصناف باید به آن ها مجوز دهد. در شهرها باید 
شهرداری تهران مجوز دهد و وزارت کشور نیروی کافی در این 
خصوص ندارد و از اتفاقات اطلاع ندارد. رئیس شورای شهر 
کسی های اینترنتی عنوان  در خصوص نصب دوربین در تا
کرد: ما در چهارراه هایمان کمبود دوربین داریم چه برسد به 
کسی ها. چرا نمی گوییم باید رانندگان خوب با سابقه  درون تا
مشخص به کار گرفته شوند؟ چرا به آدم هایی که انتخاب 
می کنید توجه نمی کنید که بخواهید دوربین بگذارید. البته 
وضعیت دوربین های شهر رو به بهبود است و خریداری 

شده اند و به تدریج نصب می شوند. 
وی اضافه کرد: ما ورود کوچکی در این خصوص کردیم 
ح ترافیک  که می خواهد وارد محدوده طر گفتیم کسی  و 
شهر شود با محدودیتی روبه رو باشد اما گفتند خلاف قانون 
اساسی و با قانون مغایرت دارد است؛ ما مغایرتی ندیدیم. ما 
ک های شهرستان به تهران  به دنبال بازدارندگی بودیم که پلا
نیایند تا فعالیت کنند اما در شورای حل اختلاف نپذیرفتند و 
گفتند خلاف است. چمران در خصوص آخرین وضعیت خانه 
اندیشمندان شهر گفت: اجازه بدهید شهرداری و معاونت 
فرهنگی در این خصوص اظهار نظر کنند. یک بیانیه هم 

شهرداری داده است که به آن استناد کنید. 

آرمان ملی -شفق محمدحسینی: روزهای 
نگرانِ  نگاهشان  نیست.  زنان  برای  خوبی 
خیابان ها و مسیرهایی است که از خانه تا محل 
کار و در سطح شهر در رفت و آمد هستند. حالا 
بعد از خبر تلخ قتل الهه حسین نژاد، یک زن 
23 ساله هم توسط همسرش به قتل رسید. 
دانشجوی تربیت بدنی و قهرمان مچ اندازی 
زنان که همسرش سعی داشت قتلش را خودکشی 
جلوه دهد، اما در نهایت دستگیر شد. هانیه 
بهبودی، اهل فریمان، از توابع خراسان رضوی 
بود. حالا دیگر دخترک چهارساله اش مادر ندارد 
و آینده ورزشکاری که می خواست مربی دخترکان 
مچ انداز شود و در حرفه اش پیشرفت کند، دود 
شد و به هوا رفت. همسرش حتی به دستان 
قوی هانیه هم رحم نکرد. در رابطه با خشونت 
علیه زنان، توران ولی مراد، مدیر سایت شبکه 
ایران زنان و مدرس دوره و کارگاه مطالعاتی امور 
زنان و خانواده، به »آرمان ملی« گفت: ما قانون 
در مورد قتل داریم، منتهی در حوزه مساله زن 
و مرد یا پدر و فرزند، قوانین مان برخی ابهامات 
دارد و نکاتی درباره دیه وجود دارد. یعنی در 
قرآن می فرماید، نفس در مقابل نفس و درباره 
دیه صحبت نمی شود. درکل می توان قانون 
دیه را مورد بازنگری قرار داد و قوانینی که در 
مورد مقتول زن وجود دارد، اصلاح کرد. برخی 
معتقدند که دیه باید برابر باشد اما تا رسیدن به 
چنین وضعیتی نیاز به فتوای فقها وجود دارد. در 
کشور ما، هروقت قتلی صورت می گیرد، می گویند 
که قاتل و خانواده مقتول، مثلا پدری که با داس 
دخترش را می کشد و مادرش. پدر در مقابل مادر 
به عنوان خانواده مقتول قرار می گیرد. یا مثلا 
کسی که می زند پسر دانشجو را می کشد، قاتل را 
داریم در مقابل خانواده مقتول، در صورتی که 
می توانیم نگاه دیگری داشته باشیم. فردی که به 
قتل می رسد، الان همین خانم الهه حسین نژاد، 
که به قتل رسید، در ابتدا فرزند نظام و فرزند 
بگوییم  که  این درست نیست  همه ماست. 
فقط خانواده مقتول رضایت بدهد و یا ندهد، 
همان گونه که در مورد یک فرد معروف که چند 
سال قبل همسرش را کشت و بعد هم خانواده 
مقتول رضایت دادند و تمام شد و صحبت هایی 
هم به آن زن بستند، تا جواب فضای عمومی را 
بدهند. اینها اشتباه است. اشکال اینجاست 
که در فرایند گرفتن قاتل و بازجویی و بازرسی آن 
همه پنهان است. همان طور که در مورد آن فرد 
مشهور همین طور بود و در آخر هم گفتند که دیه 

را پرداخت کرد و تمام شد. 

   مجازات ها و بازدارندگی 
ولی مراد با اشاره به اینکه برخی مجازات ها نقش 
بازدارنده ندارد، گفت: باید آنقدر قتل و برخورد 
با قاتلان و علل این حوادث با جدیت پیگیری و 
سخت گیری شود، که از چنین رفتارهایی جلوگیری 

کند. در حال حاضر قوانینی داریم که می تواند 
مورد بازنگری و دقت مجدد قرار گیرد. از این زاویه 
می توان گفت متناسب با واقعیت جامعه نیست و 
عده ای با غرب گرایی، خودشان را با غرب تنظیم 
می کنند و می خواهند تغییراتی ایجاد کنند که 
البته غلط است و عده ای هم با اسامی مقدس 
نگاه مادون انقلاب اسلامی دارند که آن هم به 
تحجر پهلو می زند. او در مورد مهم ترین مشکل 
در حوزه زنان گفت: متاسفانه حوزه زنان متولی 
ندارد. لایحه به مجلس می رود و دولت پس 
می گیرد. همه فقط صحبت می کنند. در صورتی 
که این لایحه ای که حدود 13 سال است در جریان 
است، تعامل کنید و کارشناسانه بررسی کنید. 
مساله این است که بیشتر تسویه حساب های 
سیاسی می کنند. دولت به یک گروه تعلق دارد و 
از طرفی دیگر از یک جبهه و طیف خاص لایحه 
می نویسند که آن لایحه هم اشکالات فراوانی دارد 
و بعد بقیه هم نظر می دهند و اشکالات را برطرف 
می کنند و برمی گردد دولت و دولت دوازدهم 
یک سال لایحه را نگه می دارد. همه جریان های 
مختلف باید با هم همصدا شوند. باید دعواها و 
رقابت های سیاسی را کنار بگذارند و به جامعه 
نکشانند. وظیفه آنها این است که مشکلات را 
که می گیرند  کنند و تصمیمی  کارشناسانه رفع 
باید متناسب با شرایط واقعی جامعه باشد. ولی 
مراد با اشاره به توانمندتر شدن زنان، در جامعه 
امروز افزود: شرایط زمان تغییر کرده است و زنان 
تغییر کرده اند. زنان همه توانمند شده اند. نقش 
و حضور فعال و تعیین کننده دارند. نمی شود که 
مانند گذشته و دوران قبل از پیشرفت اجتماعی، 
تمام امور زنان در دست دیگران باشد. قوانین 
داخل خانواده اشکال دارد. ما سی و چند سال 
است که در نهاد ریاست جمهوری جایی داریم که 
قرار است به حوزه زنان بپردازد، ولی واقعا از لحاظ 

زیرساختی و در سطح ملی چندان موثر نیست. 
همه در این سال ها کارهایی از سنخ خیریه ای و 
اجرایی انجام دادند. کدام قانون و لایحه را در همه 
این سال ها و دولت های مختلف تصویب کردند؟ 
که همه برخوردشان  دلیلش این بوده است 
گر این وضعیت ادامه داشته باشد  سیاسی بوده و ا
نتیجه این می شود که جامعه به حال خودش 
رها خواهد شد. وقتی جامع به حال خودش رها 
می شود، اولین ضربه به زنان وارد می شود و کسی 
به خاطر گوشی مسافر را چاقو می زند و جانش را 
می گیرد. آن یکی به خاطر لپتاپ دانشجو را قمه 
می زند و دلیلش این است که قاتل در لحظه ای 
که تصمیم به وارد کردن ضربه می گیرد، قانون و 
بازدارندگی آن در ذهنش نیست. او با اشاره به 
لزوم اقدامات پیشگیرانه تصریح کرد: ما به قوانین 
و اقدامات فرهنگی و جریان سازی هایی نیاز داریم 
که پیشگیرانه باشد. در پیشگیری ناموفق بودیم 
که متاسفانه کار به اینجا کشیده است و اخبار 
دلخراش در جامعه پخش می شود و اعصاب و 

روان و آرامش جامعه را به هم می ریزد. 

   جزئیات قتل
در همین راستا، مهدی حقدادی، دادستان 
عمومی و انقلاب فریمان، به مهر گفت: نیمه 
شب پانزدهم خرداد، امدادگران اورژانس پیکرزن 
جوانی را به بیمارستان الزهرا)س( فریمان انتقال 
دادند که استخوان دستان وی از مچ قطع شده 
بود و آثاری از کبودی نیز بر چهره داشت اما طولی 
نکشید که مرگ وی توسط کادر درمانی تأیید 
شد و پرونده ای جنایی شکل گرفت. وی گفت: 
بررسی های مقدماتی نشان می داد که عامل 
جنایت با صحنه سازی خودکشی )بریدگی رگ 
دستان( قصد داشته جنایت خود را پنهان کند 
اما کنکاش های بیشتر بازپرس پرونده بیانگر 

آن بود که آثاری از کبودی در زیرگلوی زن جوان 
وجود دارد و ضربه ای نیز به ناحیه سر وارد آمده 
است. دادستان عمومی و انقلاب فریمان تصریح 
بررسی های تخصصی در محل وقوع  با  کرد: 
جنایت که یک منزل مسکونی در خیابان امام 
خمینی)ره( بود، مشخص شد که با وجود جنایت 
فجیع، خون اندکی روی زمین ریخته شده است 
و همین موضوع نیز بر فرضیه جنایت مهر تأیید 
زد. وی با اشاره به اینکه همسر مقتول به عنوان 
اولین متهم تحت تعقیب قرار گرفت، خاطرنشان 
کرد: اولین مراحل تحقیقات نشان داد که مرد 33 
ساله دختر خردسال خودش را به منزل مادرش 
برده و پس از ارتکاب جنایت به مکان نامعلومی 
گروه عملیاتی پلیس  بنابراین  گریخته است. 
گاهی شبانه وارد عمل شد و با هدایت های  آ
قضائی، مکان های احتمالی تردد یا اختفای 
متهم به قتل را زیر رصدهای اطلاعاتی قرار دادند. 
به  عملیات  این  کرد:  اضافه  حقدادی 
گاهی تا صبح روز بعد  سرپرستی رئیس پلیس آ
در حالی ادامه یافت که پلیس با بهره گیری از 
توان تخصصی خود به سرنخ هایی از مخفی 
اطراف  روستاهای  از  یکی  در  متهم  شدن 
رسید اما صبح هنگام و قبل از آغاز عملیات 
دستگیری، متهم 33 ساله که خود را در محاصره 
نیروهای انتظامی می دید، تصمیم گرفت خود 
را تسلیم قانون کند و به این ترتیب دقایقی بعد 
دست بندهای فولادین بر دستان وی حلقه شد 
و به مقر انتظامی انتقال یافت. دادستان عمومی 
و انقلاب فریمان درباره اعترافات )متهم به قتل( 
گفت: این متهم جوان با بیان اینکه همسرش 
از قهرمانان مچ اندازی بود و در حال حاضر نیز 
قصد مربیگری در امور ورزشی را داشت به برخی 
از اختلافات و سوءظن های خود اشاره کرد و 
که همسرش تصاویری با حجاب  مدعی شد 
نامتعارف از خود در فضای مجازی منتشر کرده 
بود که موجب عصبانیتش شده است. این متهم 
به قتل همچنین افزود: یک پیامک اشتباهی 
از شماره  برای من  در شبکه های اجتماعی 
تلفن همسرم ارسال شد که به او سوءظن پیدا 
کردم و به همین خاطر دیگر نتوانستم خودم 
را کنترل کنم. آن شب به خانه رفتم و دخترم را 
به منزل مادرم بردم. سپس به منزلم بازگشتم و 
به مشاجره لفظی با همسرم پرداختم. در اثنای 
گهان گلویش را به شدت  همین درگیری لفظی نا
فشار دادم که بیهوش روی زمین افتاد. در حالی 
که بسیار خشمگین بودم سرش را محکم به کف 
زمین کوبیدم ولی باز هم آرام نشدم. این بود که 
به طرف یخچال منزل رفتم و از روی آن چاقوی 
قصابی را برداشتم و مچ دستان او را بریدم. بعد 
هم به خانه مادرم رفتم و در حالی که ماجرا را 
برایش بازگو می کردم او را سوار پراید کردم و به 
منزل خودمان آوردم. وقتی مادرم مقابل منزل 

از خودرو پیاده شد، من هم از آن جا گریختم. 
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اخبار کوتــــاه

 
هزینه آزمایش

کثر آزمایش هایی که برای مادران باردار نوشته می شود  ا
هزینه  های بالا و بیمه هم آن را متقبل نمی شود. چرا مسئولان 
وزارت بهداشت کاری نمی کنند که هزینه های درمان برای 

بارداری به صورت رایگان باشد. 
احمدوند از تهران

کوه خواری
از مسئولان تقاضا داریم که پیگیر کوه خواری و ساخت و 
گر به این صورت پیش  ساز غیر مجاز در استان البرز باشید ا
برود و این ساخت و سازها اوج بگیرد دیگر کوهی در استان 

البرز باقی نمی ماند. 
کریمی از کرج

کمبود دارو
داروهای اعصاب و روان که به صورت ایرانی در بازار عرضه 
می شد چند وقتی است که نایاب شده است و این امر برای این 
بیماران دردسر ساز شده است از مسئولان وزارت بهداشت 

درخواست داریم که فکری اساسی برای کمبود دارو کنند. 
ملکی از تهران 

تحویل خودرو
چرا شرکت های خودروسازی به تعهدات خودشان در قبال 
تحویل خودروعمل نمی کند؟ چندین ماه از موعد تحویل 
ماشین گذشته، اما هیچ گونه اقدامی از سوی شرکت نشده 
است و بلاتکلیف مانده ایم لطفا مسئولان به این موضوع 

رسیدگی کنند. 
محمدی از تهران

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از جزئیات قتل »هانیه بهبودی« ورزشکار فریمانی به دست  همسرش

دست های کوتاهِ هانیه از دنیا

 انسداد جاده چالوس 
به دلیل عبور احشام تاامشب

رئیس پلیس راه راهور فراجا از بسته شدن 
موقت جاده چالوس به دلیل عبور احشام از 

ساعت 22 دیشب تا امشب خبر داد. 
، سرهنگ احمد کرمی اسد،  به گزارش مهر
رئیس پلیس راه راهور فراجا، اعلام کرد: جاده 
کرج- چالوس و آزادراه تهران- شمال به دلیل 
عبور احشام و کوچ فصلی عشایر از ساعت 22 
دیشب )1۸ خرداد( تا ساعت 22 امشب )1۹ 

خرداد( مسدود خواهد بود. 
انسداد مسیر  وی در خصوص جزئیات 
افزود: آزادراه تهران- شمال از ابتدای آزادراه 
در حوزه تهران بسته شده و امکان تردد وجود 
ندارد. اما در جاده قدیم کرج- چالوس، مسیر 
از میدان امیرکبیر تا کندوان باز بوده و عمدتاً 
برای تردد محلی ها و بومی ها استفاده می شود. 
انسداد مسیر در این جاده از محدوده کندوان 
آغاز می شود. همچنین از سمت مرزن آباد به 

سمت تهران نیز تردد ممنوع است. 
کید کرد: رانندگان  سرهنگ کرمی اسد تأ
می توانند برای سفر به استان مازندران از 
، فیروزکوه، و  محورهای جایگزین شامل هراز

رشت استفاده کنند. 

کبان در مشهد و سقز  مرگ دو پا
گانه  طی چندروز گذشته در دو حادثه جدا
کبان در شهرهای مشهد  شغلی، دو کارگر پا
وسقز حین انجام کار جان باختند. به گزارش 
ایلنا، در حادثه اول که حوالی ساعت ۴ صبح 
روز چهاردهم خردادماه1۴۰۴ در محدوده 
خ داد، یک کارگر  شهرداری منطقه ۹ مشهد ر
کبان به نام »محمد اقبالی« حین جارو کردن  پا
گهان  پیادو رو بولوار شهید فکوری بود که نا
یک خودرو سواری از مسیر خیابان خارج و با 
ورود به پیاده رو با وی برخورد می کند و موجب 
مصدومیت وی می شود. از قرار معلوم، این 
کارگر آسیب دیده بلافاصله به بیمارستان 
منتقل شده اما شدت جراحات وارده باعث 
مرگ وی می شود. اما در حادثه دیگری که یک 
روز بعد شب شانزدهم خرداد ماه در محدوده 
کبان  شهرداری سقز رخ داده است، یک کارگر پا
دیگر به نام »محمد فیض آبادی« حین کار 
در پل روگذر بلوار کردستان )حوالی ترمینال 
بوکان(، بر اثر برخورد با یک خودرو سواری 
دچار مصدومیت جدی شد و بعد از انتقال به 

بیمارستان شفا سقز جان باخت. 

اعمال قانون بیش از ۲0 هزار 
خودروی دودزا در پایتخت

رئیس پلیس راهور تهران بزرگ از اعمال 
قانون بیش از 2۰ هزار خودرو به دلیل آلایندگی 
و دودزا بودن در 1۶ روز ابتدایی خرداد ماه 1۴۰۴ 
خبر داد.  به گزارش  مهر، سردار سید ابوالفضل 
، رئیس پلیس راهور تهران بزرگ  موسوی پور
از برخورد با بیش از 2۰ هزار وسایل نقلیه به 
دلیل تخلفات آلاینده و دودزا خبر داد و اعلام 
کرد: از اول خرداد تا 1۶ خرداد ماه سال جاری 
با بیش از 11 هزار خودرو به دلیل نقص فنی، 
بیش از ۶ هزار خودرو به دلیل نداشتن معاینه 
فنی، با نزدیک به 3 هزار خودرو به دلیل دودزا 
بودن و بیش از 3۰۰ خودرو به دلیل فرسودگی 

جریمه شدند. 

 نصب سلول های خورشیدی 
بر بام مدارس 

و نظارت سازمان نوسازی،  معاون فنی 
توسعه و تجهیز مدارس کشور با بیان اینکه 
به ازای هر یک کیلووات برق تولیدی توسط 
سلول های خورشیدی بر بام مدارس، 1۰ متر 
کار  گفت:  نیاز است  برای نصب  مربع فضا 
عملیاتی بیش از ۸2 پروژه در کشور در دست 
انجام است و 112۰ کیلووات برق تولید می شود. 
کار پول دولتی هزینه  این  برای  همچنین 
گر هزینه ای صورت گیرد باید  نمی شود زیرا ا
برق آن را به شبکه دولت بفروشیم بنابراین 
هزینه آن با استفاده از ظرفیت سرمایه گذاری 
عبداللهی،  مجید  می شود.  انجام  خیرین 
معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی، توسعه 
کنون  و تجهیز مدارس کشور با بیان اینکه ا
که در مدارس نصب می شود ۵  پنل هایی 
کیلووات و 2۰ کیلووات است و تقریباً به ازای هر 
یک کیلووات 1۰ متر مربع فضا برای نصب آن ها 
نیاز داریم به ایسنا گفت: با تجربه ای که در 
کشور و برنامه ریزی و توافقنامه که با سازمان 
انرژی های تجدید پذیر وزارت نیرو امضا شده، 
کشور در  کار عملیاتی بیش از ۸2 پروژه در 
 دست انجام است و 112۰ کیلووات برق تولید 

می شود. 
وی با بیان اینکه برای ۵ کیلووات چیزی 
حدود 1۵۰ تا 2۰۰ میلیون تومان سرمایه نیاز 
است و برای 2۰ کیلووات حدود ۶۰۰ میلیون 
تومان سرمایه گذاری نیاز است تا کار روی روال 
بیفتد افزود: با این سرمایه گذاری هم اقتصاد 
مدرسه پویا خواهد شد و هم کمکی حداقلی به 

حوزه ناترازی انرژی در کشور می شود. 

تبعات قانون جدید آغاز واردات به رویه کولبری
کردستان و جامعه شناس توسعه  عضو هیات علمی دانشگاه 
در  جدید  قانون  با  کولبری  رویه  به  واردات  آغاز  به  کنش  وا در 
آذربایجان غربی گفت: قانونی کردن مسئله کولبری و به رسمیت 
کرد. ما باید  شناختن آن در درازمدت هیچ چیز را حل نخواهد 
به دنبال اشتغال پایدار همراه با درآمد عزتمند برای مرزنشینان 
« عضو هیات علمی دانشگاه کردستان  باشیم. »حسین دانش مهر
و جامعه شناس توسعه در گفت وگو با ایلنا در خصوص دستور اخیر 
استاندار آذربایجان غربی مبنی بر واردات به رویه کولبری و تصویب 
آن در شورای ساماندهی مبادلات مرزی با هدف توسعه اقتصادی و 
گر هدفش ایجاد اشتغال  ایجاد اشتغال گفت: قانون جدید کولبری ا
پایدار مرزنشینان و توسعه اقتصادی مرز باشد، نشان دهنده  تلاشی 
حداقلی از سوی دولت برای نهادینه کردن فعالیت های غیررسمی 
کولبران است تا ساختاری قانونی به آن دهد. از منظر جامعه شناسی 
این نوع سیاست ها، تلاشی است برای متصل کردن اقتصاد مناطق 
. در صورتی که تا الان اقتصاد این مناطق،  حاشیه ای به اقتصاد مرکز
اقتصادی جدا افتاده بوده که هیچ پیوند و ارتباطی به مناطق مرکزی 

ایران نداشته است. 

   کولبری نشانه ای از توسعه نیافتگی 
وی در توصیف کار کولبری گفت: کولبری را ما به عنوان یک فعالیت 
که عمدتا از سوی  کم درآمد می شناسیم  غیررسمی، پرریسک و 
جمعیت فعال و جوان مناطق مرزی ما در استان های آذربایجان غربی، 
کردستان و کرمانشاه انجام می شود که نشانه ای از توسعه نیافتگی و 
تبعیض منطقه ای و نبود کارخانه و صنایع است. بنابراین یگانه راه 
ارتزاق و معیشت مردم، کولبری است که از لحاظ جسمانی پرخطر 
و فرسایشی است. من با آن ها زندگی، کار و پژوهش کردم. هیچ کس 
نمی تواند پنج سال بیشتر در این حرفه با وجود سرما و گرمای کشنده، 
ک دوام بیاورد. عضو هیات  راه های صعب العبور و ریسک های وحشتنا
علمی دانشگاه کردستان تصریح کرد: کولبران سقوط می کنند، روی 
مین می روند و گاهی با شلیک گلوله روبه رو می شوند. این ها باعث 
نارضایتی منطقه ای می شود که دولت قصد دارد با قانونی کردن این 
کار و بازتعریف این شیوه ی معیشت، بخشی از نارضایتی اقتصادی و 
گر ما دنبال این باشیم که سهم عادلانه ای از  اجتماعی را کاهش دهد. ا
رفاه، خدمات و سرمایه گذاری از طریق این قانون شامل کولبران شود، 
سیاستی موفق خواهد بود. دانش مهر در پاسخ به این سوال که آیا به 
رسمیت شناختن کولبری نوعی شانه خالی کردن دولت از وظیفه اش 
درباره ایجاد اشتغال نیست؟ گفت: ما در استان های کردستان و 
آذربایجان غربی و کرمانشاه با وجود کولبری، ظرفیت هایی مانند 
طبیعت بکر و پتانسیل های گردشگری زیادی داریم که در صورت 
تکمیل زنجیره  صنایع مرتبط با این خدمات، کولبری به ذهن کسی 

خطور هم نخواهد کرد. آخرین گزینه ی ما باید کولبری باشد. 

   طبق آمارهای غیررسمی ۷۰ هزار کولبر داریم
وی ادامه داد: در استان های کردستان و آذربایجان در صورت 
جایگزینی سرمایه داری کشاورزی با کشاورزی سنتی و توجه به صنایع 
تبدیلی و فرآوری برای جلوگیری از خام فروشی معادن، شغل ایجاد 
می شود. در صورتی که ما در مناطق مرزی شاهد استقرار صنایع 
سنگینی که نیاز به سرمایه گذاری دولت دارند مثل فولاد، ذوب آهن، 
پتروشیمی و خودروسازی نیستیم. بنابراین یگانه راه، مرز می ماند. در 
این وضعیت که طبق آمارهای غیررسمی و ثبت نشده هفتادهزار نفر 
کولبر داریم، اجرای چنین قانونی باید قدم اول باشد. جامعه شناس 
توسعه در توضیح مزایای قانونی کردن کار کولبری در آذربایجان غربی 
با قانون جدید افزود: این قانون می تواند سود بیشتری را در جیب 
کولبر نگه دارد. بخش اعظمی از کولبران آدم های تحصیل کرده ای 
گر پول داشته باشند، می توانند خودشان دنبال کسب  هستند که ا
و کار بروند و امرار معاش کنند. این قانون، راهکاری موقتی است که 
سعی می کند از طریق مجاز کردن واردات کالا و تخصیص اعتبارات 
ارزی، هویت و نقش مرزنشینان را هم بازتعریف  کند. کارِ کولبری که 
، بیکاری، انکار و طردشدگی یعنی فرودستی مطلق  تا دیروز نماد فقر
بود، امروز کولبر در قالب یک بازیگر اقتصادی مشروع دوباره تعریف 
می شود تا از نظر اجتماعی و نمادین ارتقا یابند و در راه توسعه توانمند 
شود. وی در ارتباط با تبعات این قانون جدید توضیح داد: در این 
قانون ابهامات و مخاطراتی مبنی بر احتمال افتادن انحصار واردات 
کالا در دست گروه های خاص یا وابسته به قدرت هم وجود دارد یعنی 
احتمال اینکه در قالب کولبری، کالاهایی را وارد کنند و سودش به جای 
کولبر نصیب عده ای دیگر شود، وجود دارد. نابرابری در دسترسی به 
امتیازات قانونی بین کولبران سنتی و فعالان اقتصادی جدید هم باید 
مورد توجه قرار بگیرد. زیرا قشری نوکیسه در مناطق مرزی منتظر این 
هستند که کولبر کالا را وارد کند تا از سود آن استفاده کنند. ما باید با یک 
سری راهکار قبل از عملیاتی شدن این قانون، ابهامات را برطرف کنیم. 

   لزوم شفافیت در اجرای قانون جدید
کید بر لزوم شفافیت در اجرای  دانشیار دانشگاه کردستان با تا
گر این قانون در تخصیص منابع و مدیریت  قانون جدید کولبری گفت: ا
واردات شفاف نباشد، یعنی چه کسانی چه کالاهایی وارد می کنند، 
متضرر اصلی کولبران خواهند بود. همچنین باید از انحصار و رانت در 
صدور این مجوزها جلوگیری کنیم. همچنین کولبران باید اتحادیه ها 
و تشکل های صنفی راه اندازی کنند، چرا که کولبران مجرد، اتمیزه و 
منفرد نمی توانند با این قانون جدید مواجه شوند. حتما باید مثل 
دیگر اصناف، صنف داشته باشند تا حق و حقوقشان را از طریق قانون 
پیگیری کنند. دانش مهر در مورد اهمیت ایجاد زیرساخت ها توسط 
کید کرد: زیرساخت های اقتصادی و تجاری مناطق مرزی  دولت تا

را نیز همزمان با اجرای قانون باید توسعه دهیم. دولت حتما باید در 
حوزه لجستیک کارهای اساسی انجام دهد. کولبری به انبارداری، 
حمل و نقل و معابر و مسیرهای رسمی نیاز دارد. وی ادامه داد: 
دولت با ارائه این امتیازهای اقتصادی جایگاه خود را به عنوان حامی 
توسعه و معیشت مردم تثبیت می کند. اما این قانون ممکن است به 
کی باعث افزایش گرایش به کولبری شود که در گذر زمان  طرز وحشتنا
موجب اضمحلال ظرفیت های توسعه استان می شود. دیگر کسی به 
دنبال کشاورزی، ایجاد صنعت و هر چیزی که در درازمدت توسعه را 
محقق کند، نخواهد رفت و مطالبات مردم را هم کمرنگ می کند. وی 
با اشاره به نگاه منفی مرکز به پیرامون عنوان کرد: کولبری در سنوات 
گذشته همیشه یک تهدید بالقوه در گفتمان حکومتی بوده است. 
این قانون نشان دهنده تغییر نگاه است؛ یعنی از نگاه امنیتی به نگاه 
اقتصادی و توسعه محور در حال حرکت هستیم. این قانون ابزاری 
برای خنثی سازی نارضایتی مردم و پیشگیری از بحران های اجتماعی 

در نواحی مرزی است. 

   آسیب دیدگی کولبران
دانش مهر گفت: این قانون سیاه و سفید نیست، بلکه بستگی به 
سیاست های پسینی دارد که می تواند در مناطق مرزی اعمال شود. 
اما این قانون در راستای توسعه پایدار در مناطق مرزی نیست. تا ده یا 
بیست سال آینده نمی توان از کولبری صحبت کرد، زیرا در دراز مدت 
گر مشکلات  به صرفه نیست، اما در کوتاه مدت مُسکن است. قطعا ا
آسیب دیدگی کولبران از راه بیمه حل نشود، این سیاست شکست 
می خورد، اما از طریق بیمه می شود آلام و دردهای کولبران را تخفیف 
داد.  وی در آخر گفت: این سیاست مُسکن است. قانونی کردن مسئله 
کولبری و به رسمیت شناختن آن در درازمدت هیچ چیز را حل نخواهد 
کرد. ما باید به دنبال مواردی باشیم که اشتغال پایدار همراه با درآمد 
عزتمند به دنبال داشته باشد. این قانون ها ممکن است سیاست های 
موقتی باشند، اما در درازمدت اشتغال پایدار و مولدی در منطقه 
ایجاد نخواهد کرد. همچنین خطر ایجاد فساد احتمالی هم از طریق 
رانت طبقه جدیدی از واردکنندگان انحصاری در مناطق مرزی وجود 
دارد. مثلا واردات خودروها در ایران ظاهرا در اختیار افراد وابسته به 
شرکت های خودروسازی است که با سیاست های آن ها هماهنگ اند. 
در مناطق مرزی هم این اتفاق می تواند بیفتد. چگونگی اجرای این 
قانون مهم است و باید صبر کنیم و تبعات آن را ببینیم. به گزارش ایلنا، 
خیرخواه؛ سرپرست اداره کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی 
روز سوم خرداد ماه سال جاری از آغاز واردات به رویه کولبری با قانون 
جدید در این استان خبر داده و گفته بود: قانون جدید کولبری با 
دستور استاندار و تصویب در شورای ساماندهی مبادلات مرزی و با 
هدف توسعه اقتصادی و ایجاد اشتغال در مرز تصویب شده و مدت 

اجرای آن برای پنج سال آینده است. 


